

东太平洋海盆CC区沉积物因子分析揭示的沉积环境地球化学演化信息

匡耀求<sup>1</sup> 黄永样<sup>2</sup> 钟和贤<sup>2</sup>

(1. 中国科学院广州地球化学研究所与南海海洋研究所 边缘海地质重点实验室, 广东 广州510640;  
2. 国土资源部广州海洋地质调查局, 广东 广州510075)

摘要: 对中国大洋矿产资源开发研究协会DY851和DY853航次获得的东太平洋晚新生代沉积物(包括61个表层沉积物样品和16个沉积物柱状岩芯)进行了系统的地球化学和数理统计分析,揭示了东太平洋海盆CC区晚新生代沉积环境地球化学演化的一些特征。认为洋底扩张、沉积区离东太平洋洋脊的距离、海底的地热强度及地热活动频率影响了研究区CCD的深度和CCD波动的频率及幅度,从而在一定程度上制约了研究区的沉积环境。

关键词: 东太平洋海盆; 碳酸盐补偿深度; 地热; 因子分析

中图分类号: P736.4 文献标识码: A 文章编号: 1000-3657 (2004) 03-0325-07

Clues to the geochemical evolution of the sedimentary environment as revealed by factor analysis of sediments in area CC of the East Pacific oceanic basin

KUANG Yao-qiu<sup>1</sup>, HUANG Yong-yang<sup>2</sup>, ZHONG He-xian<sup>2</sup>

(1. Key Laboratory of Marginal Sea Geology, Guangzhou Institute of Geochemistry & South China Sea Institute of Oceanology, Chinese Academy of Sciences, Guangzhou 510640, Guangdong, China;  
2. Guangzhou Marine Geologic Survey, Ministry of Land Resources, Guangzhou 510075, Guangdong, China)

Abstract: A systematic geochemical and multivariant statistical analysis of Late Cenozoic sediments (including 61 samples of surface sediments and 16 piston cores of sedimentary columns) from the East Pacific oceanic basin during the cruises DY851 and DY853 sponsored by the China Oceanic Mineral Resources Association has revealed some characteristics of geochemical evolution of the sedimentary environment in area CC of the East Pacific oceanic basin during the Late Cenozoic. It is considered that the ocean-floor spreading, distance from the East Pacific ridge, submarine geothermal flow and frequency of geothermal activity might affect the depth of the carbonate compensation depth (CCD) and the frequency and amplitude of CCD fluctuation, and therefore constrained the sedimentary environment of the study area to some extent.

Key words: East Pacific oceanic basin; carbonate compensation depth; heat flow; factor analysis